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Moj utisak je da politika ne razume
dovoqno dobro vojsku. Ranije smo
imali sistemsku izdvojenost
odbrane, ona je bila na saveznom
nivou, {to je stvorilo vremenski
procep, svojevrstan jaz, koji je
doveo do potpunog nerazumevawa
poslova Vojske i wenog
ministarstva. Ministarstvo
odbrane se analogno tome nije
prepoznavalo kao dr`avni resurs
ni u spoqwoj ni u unutra{woj
politici, ve} se sve zavr{avalo na
tome da je jedino bitno ko je
ministar, a ko {ef ove ili one
slu`be. Politika dubqe od toga nije
ulazila, a ni dr`avna
administracija. Zato sada i imamo
problem, koji prevazilazimo dan za
danom, da nas qudi u Vladi Srbije
prepoznaju kao jednake sa wima.
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DR BOJAN DIMITRIJEVI], NA^ELNIK SEKTORA ZA QUDSKE RESURSE 

rivica za ovakvo stawe u Vojsci je raspore|ena podjednako, i na qu-
de koji su wome rukovodili u ranijem periodu, a koji su uglavnom u
poodmaklom delu svoje vojne karijere brinuli samo o sebi, i na po-
litiku koja je Vojsku prepoznala kao konzervativni deo dru{tva, ide-
olo{ki stran. U tom saglasju Vojska je dramati~no izgubila. Ti qudi
koje niko ne zna, koji su u udaqenim garnizonima, kojih nema na na-

slovnim stranama i u aferama, koji dobro rade svoj posao – oni su naj-
vi{e izgubili. Ukoliko bi oni bili zadovoqni rezultatom reforme
2010. godine, onda bi i ta reforma ispunila svoj ciq – ka`e Bojan Di-
mitrijevi}, novi na~elnik Sektora za qudske resurse Ministarstva od-
brane, istori~ar i savetnik Borisa Tadi}a o pitawima odbrane, u raz-
govoru koji, koliko je to mogu}e konkretno, nastoji da prona|e odgovore
na kqu~na pitawa koja se re{avaju ili }e se re{avati – a ~iji odgovori
defini{u sudbinu Vojske kao institucije, ali i sudbine qudi u woj. 

Œ U Va{oj profesionalnoj biografiji zabele`eno je i da ste bili
savetnik predsednika Borisa Tadi}a u vreme kada je on bio mini-
star odbrane, a od 2005. godine ste wegov savetnik za odbranu i
vojna pitawa. Zanimqivo je ~uti od Vas i {ta ste ga u prelomnim
trenucima, kojih je u tom periodu bilo prili~no, savetovali i koje
me|u takvim trenucima izdvajate kao zaista te{ke za tu vrstu posla?
– Ve} nekoliko godina sam na savetni~kim mestima, {to mi je omogu}i-

lo da steknem zna~ajno iskustvo analize politi~kih doga|aja koji su se pre-
lomili u to vreme, ali i poznavawe sistema odbrane, na~ina wegovog funk-
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– U su{tini, ovim poslom, samo na druga~iji na~in, bavio
sam se i ranije. Bavio sam se i organizacijom, personalnim pi-
tawima, {kolstvom, naukom. Naravno, potpuno je druga~ije kada
o svemu tome samo dajete neku svoju preporuku, nego kada o svim
tim pitawima i odlu~ujete. Moji prvi koraci sadr`ali su nasto-
jawe da sektor stabilno funkcioni{e, da se nastavi wegov rad
bez zastajkivawa, da se uo~e neka nova brzina i kreacija, koliko
je to mogu}e, i da i ja {to pre ovladam svim wegovim problema-
ti~nim delovima. Neke probleme smo veoma brzo savladali, a
neke jo{ re{avamo. U Sektoru je stawe stabilno, qudski odnosi
su u pozitivnom duhu, {to i omogu}uje da se poslovi obavqaju na
kvalitetan na~in, i za potrebe ministra i za potrebe na~elnika
General{taba. Podse}am da je wegov najve}i deo nekada pripa-

dao General{tabu, te je jedan od mo-
jih prvih koraka bio da u~inim da se
vi{e ne pravi razlika izme|u ta dva
nivoa, jer smo svi mi u funkciji voj-
ske, i u tom pravcu i ovaj sektor da-
nas radi. Jo{ je 2003. godine tada
ministar Tadi} vratio General{tab u
Ministarstvo odbrane, ali je u pro-
tekla dva ministarska mandata dola-
zilo do nekih odvojenih tokova te dve
institucije iz razli~itih razloga.
Mislim da sada nema nikakvih razlo-
ga za tako ne{to, i da }e Sektor za
qudske resurse biti potpuno u funk-
ciji i Vojske i ministra odbrane. 
Œ Nedavno je ministar odbrane Dra-
gan [utanovac najavio i o~ekivanu re-
organizaciju Ministarstva odbrane. U
kom pravcu }e se ona odvijati, kakav
}e biti status civilnih i vojnih lica i
da li to zna~i da }e se 20 odsto ni`i
prosek plata zaposlenih u tom mini-
starstvu usaglasiti sa platama osta-
lih ministarstava u Vladi Srbije?

– Od jula pro{le godine do danas
smawewe aktivnog kadra u Vojsci je sko-
ro zavr{eno, ostaje reorganizacija

Ministarstva, dono{ewe nove sistematizacije, smawewe brojnog
stawa u Ministarstvu i wemu pot~iwenim sastavima, {to je jedan
od zadataka koji }e tehni~ki izvoditi Sektor. U ovom trenutku ima-
mo nekoliko problema. Bitno je da nas Vlada Srbije prepozna kao
svoj deo, a onda da prepozna specifi~nosti unutar Ministarstva
odbrane, da tu postoji i General{tab, pot~iweni sastavi, da je voj-
ska posebna hijerarhijska ustanova koja mora da ima odre|ene za-
konom propisane beneficije, ali i ograni~ewa... Verujem da }e za
to prepoznavawe biti potrebno jo{ nekoliko meseci. Moj utisak je
da politika ne razume dovoqno dobro vojsku. Ranije smo imali si-
stemsku izdvojenost odbrane, ona je bila na saveznom nivou, {to je
stvorilo vremenski procep, svojevrstan jaz, koji je doveo do potpu-
nog nerazumevawa poslova vojske i wenog ministarstva. Ministar-
stvo odbrane se analogno tome nije prepoznavalo kao dr`avni re-
surs ni u spoqwoj ni u unutra{woj politici, ve} se sve zavr{avalo
na tome da je jedino bitno ko je ministar, a ko {ef ove ili one slu-
`be. Politika dubqe od toga nije ulazila, a ni dr`avna admini-
stracija. Zato sada i imamo problem, koji prevazilazimo dan za
danom, da nas qudi u vladi prepoznaju kao jednake sa wima.

Œ A ipak razli~ite?
– Da, mi za po~etak poku{avamo da osvojimo one ta~ke gde smo

jednaki, a da paralelno sa tim prika`emo i sve svoje specifi~no-
sti, kao {to je to, uostalom, uradilo i Ministarstvo unutra{wih
poslova, ili neke druge dr`avne agencije. Na nivou dr`avnih se-
kretara i pomo}nika ministra odbrane upravo radimo na zavr-
{nim verzijama Zakona o odbrani i Zakona o Vojsci, uz  nekoliko
mawih nacrta u pripremi, {to sve zajedno treba da omogu}i da se
{to pre svrstamo u red ostalih ministarstava Vlade Srbije. 

9

cionisawa i unutra{we organizacije do najsitnijih delova. Izdvo-
jio bih dva zaista te{ka trenutka. Prvi je sama ~iwenica da smo, ka-
da je Boris Tadi} postao ministar odbrane, u Ministarstvo do{li u
martu 2003. godine, neposredno posle ubistva premijera \in|i}a.
To je zaista bio delikatan ose}aj za mene, sama ~iwenica da se ubi-
stvo dogodilo i to u neposrednoj blizini, ~inili su da sam sve vreme
bio svestan toga, pogotovo {to je Zoran \in|i} bio ~ovek kome sam
delegirao svu svoju pozitivnu energiju. Sve to mi je bilo dodatni pod-
sticaj, verovao sam da po svaku cenu treba nastaviti zapo~eto. Jedan
od najte`ih doga|aja za mene u ulozi Tadi}evog savetnika bio je 17.
mart 2004. kada je krenuo talas nasiqa nad Srbima na Kosovu i Me-
tohiji. Najve}i problem je bio {to tokom te ve~eri nisam uspevao da
procenim da li je ve} sve zavr{eno, ili je sve {to se desilo tog dana
uvertira u ne{to {ire. To sam se pitao
i kao istori~ar i kao savetnik, jer u ta-
kvoj situaciji, kada imate dramati~an
doga|aj ali ne i sve wegove parametre,
jednostavno nemate dovoqno informa-
cija, niste u mogu}nosti ni da sagledate
{ta se de{ava, a kamoli da nekoga sa-
vetujete. To je svakako za mene bio naj-
dramati~niji trenutak, a osnovni pro-
blem bio je zapravo ovladavawe infor-
macijom i razumevawe procesa koji se
odvija. Kao istori~aru bila mi je zna-
~ajna svest o tome da su se i ranije mno-
ge odluke donosile samo na osnovu ne-
potpunih informacija, o ~emu se izvan
struktura odlu~ivawa malo zna. 

Œ Koliko Vam struka istori~ara
poma`e da na druga~iji na~in sa-
gledate doga|aje, pojave i proce-
se, no {to se to, prate}i povr{i-
nu i manifestaciju stvarnosti,
uobi~ajeno ~ini?
– Moj veliki hendikep je {to ni-

sam pravnik. Za tim najvi{e `alim u
ovom trenutku, jer bi mi to pomoglo da
boqe razumem birokratiju. ^iwenica
da sam istori~ar i da sam se ba{ voj-
skom bavio dugi niz godina poma`e mi dosta u ovom poslu. Mnogi
doga|aji me ne iznena|uju, qudi me tako|e ne iznena|uju, mada po-
stupke nekih ne odobravam, pojave su mi poznate... Sve se to, na
ovaj ili onaj na~in, doga|alo i ranije – tokom istorije. Ona bele-
`i iskustva me|unarodne saradwe, afere u vojsci, reforme... A to
je ve} zna~ajna osnova. Istori~arski zanat mi poma`e da boqe
shvatim instituciju u kojoj sam trenutno. Nisam optere}en, kao ve-
}ina istori~ara, istorijom. Ne govorim o tom poslu, ali ~iweni-
ca da se bavim periodom na koji se sada{wost naslawa znatno mi
poma`e da razumem sve {to se oko mene de{ava. Uvek se na|e neka
istorijska analogija, makar u proteklih {ezdesetak godina, jer se
u tom istoriografskom prostoru profesionalno kre}em.

Œ Zna~i li to da se istorija ipak ponavqa, da se kre}e u
ciklusima?
– Verujem u cikli~nost istorije, jedino se uloge mewaju. A sve

se to de{ava jer qudi nikako ne `ele da u~e iz iskustava prethod-
nih generacija. Ili ih sasvim odbace ili ih pogre{no tuma~e. Taj
usud qudske civilizacije i dovodi do ponavqawa doga|aja, samo su
drugi akteri u wima. Sa stanovi{ta filozofije istorije to je pri-
li~no tragi~no i pesimisti~ki, ali je tako. 

Œ Sa stanovi{ta qudske prirode to je prili~no o~ekivani put.
– Izgleda da je to qudski razvoj. Da smo jednostavno – takvi. 
Œ Dolaskom novog ministra odbrane dodeqena vam je i pr-
va, uslovno re~eno konkretna du`nost u sistemu odbrane –
na~elnika Sektora za qudske resurse MO i ujedno pomo}-
nika ministra. Kako je to sektor od izuzetnog zna~aja za sud-
binu Vojske Srbije koji su bili Va{i prvi koraci?

U ovom trenutku imamo nekoliko proble-
ma. Bitno je da nas Vlada Srbije prepozna
kao svoj deo, a onda da prepozna specifi~-
nosti unutar Ministarstva odbrane, da tu
postoji i General{tab, pot~iweni sastavi,
da je vojska posebna hijerarhijska ustanova
koja mora da ima odre|ene zakonom propisa-
ne beneficije, ali i ograni~ewa... Verujem
da }e za to prepoznavawe biti potrebno jo{
nekoliko meseci. 

Jo{ je 2003. godine, tada ministar od-
brane, Boris Tadi} vratio General{tab u
Ministarstvo, ali je u protekla dva mini-
starska mandata dolazilo do nekih odvojenih
tokova te dve institucije iz razli~itih raz-
loga. Mislim da sada nema nikakvih razloga
za tako ne{to, i da }e Sektor za qudske re-
surse biti potpuno u funkciji i Vojske i mi-
nistra odbrane. 



[to se plata zaposlenih ti~e, u ovom trenutku ne mogu sa si-
gurno{}u da tvrdim kada }e se one usaglasiti. Jedno od kqu~nih pi-
tawa za re{avawe tog problema je vezanost vojnih plata za pri-
mawa penzionera. Mi imamo zeleno svetlo na nivou politi~ke od-
luke da fond vojnih penzija pre|e u nadle`nost Ministarstva so-
cijalne politike, ali su to i daqe samo obe}awa. Politi~ki stav
postoji i to }e i}i, ali se jo{ ~eka konkretna odluka, kao kqu~na
za pokretawe nove ere u vojnom nagra|ivawu, {to se plata ti~e.
Mislim da }emo ili uredbom ili zakonom upodobiti plate i statu-
snu logiku na{eg ministarstva sa ostalim ministarstvima u vladi
ve} u narednim mesecima, ako ne i nedeqama. Sa qudima iz vlade
postoji dobra komunikacija oko tih pitawa.

Œ Pomenuli ste Zakon o Vojsci i rad na wemu. ^ini mi se
da javnost veruje da je sve ve} odavno gotovo i samo ~eka na
usvajawe. O kakvim se doradama radi?
– Zatekli smo Zakon o odbrani i Zakon o Vojsci u ko zna ve}

kojoj varijanti. Otvoreno govore}i postoji ~itav niz varijanti koje
su se vrtele ovih nekoliko godina. Sada radimo na tome da defini-
tivno pro|emo sve sporne ta~ke i da defini{emo zakone koji }e bi-
ti u skladu sa realnim stawem – da je u pitawu Ministarstvo od-
brane Republike Srbije, da je Vojska u sastavu tog ministarstva, a
da iz te postavke proizilazi sve ostalo. Ranije verzije zakona ima-
le su prili~an broj proizvoqnosti i kompromisnih re{ewa. Sada-
{wi tim koji ~ine dr`avni sekretari, pomo}nici ministra i qudi
iz pravnih slu`bi koji to tehni~ki nose, do kraja leta }e sigurno
ponuditi za javnu raspravu kona~ne verzije tih zakona, a o~ekujemo
da }e oni od septembra u}i po hitnom postupku u skup{tinsku proce-
duru. To su, naravno, na{a o~ekivawa. Kao povratnik u sistem od-
brane, mnogo sam mawe sklon idealizmu, no {to sam to bio 2003.
godine.

Œ Pomiwan je i status dr`avnih
slu`benika za civile u Mini-
starstvu. Da li to predvi|a i
novi Zakon?
– Civili koji rade u Ministarstvu

odbrane trebalo bi da budu izjedna~e-
ni u pravima sa svim ostalim slu`be-
nicima ministarstava u Vladi Srbije,
ali i da se izdvoje u odre|enim speci-
fi~nostima koje budemo prepoznali.

Œ Ova godina najavqena je kao godina velikih rezova, bilo
je govora da }e nekoliko hiqada civila ostati bez posla,
sada se pomiwe broj od 30.603 zaposlenih u sistemu odbra-
ne koji bi krajem ove godine trebalo da se svede na 30.318.
[ta to konkretno zna~i, imaju}i u vidu najavqeni prijem
vojnika po ugovoru i potrebu za ispravqawem strukture ka-
dra, ne bi li se piramida, kao idealni oblik ustrojstva voj-
nog sistema, postavila na stabilnu osnovu? 
– Broj aktivnih vojnih lica sveden je na 21.000, dok regrutni

kontingent podrazumeva jo{ oko 8.000 qudi. Hijerarhijska pirami-
da jo{ nema idealan oblik. Radi}emo na profesionalizaciji voj-
ske tako da }e wenu ve}inu ~initi vojnici po ugovoru i podofici-
ri, {to }e poja~ati izvr{nu strukturu. I za to se ~ekaju novi zako-
ni jer }e oni omogu}iti da primawa tih qudi budu adekvatna onome
{to se od wih o~ekuje. Sve }e to samu profesiju ponovo u~initi
atraktivnom za mlade qude koji biraju poziv, a Vojsku do 2010. go-
dine – profesionalnom.

Œ Da li uop{te govorimo o potpunoj profesionalizaciji?
Doga|a se da javnost ~esto misli da profesionalizacija
Vojske podrazumeva i automatsko ukidawe obaveze slu`ewa

vojnog roka. Kako to nije slu~aj, {ta je
u stvari predvi|eno kao dobar balans
profesionalizacije i popularizacije
na{e vojske?

– Vojna obaveza }e ostati u nekoj
formi i posle 2010. godine. Na nama
je da sada projektujemo te oblike. Upra-
vo radimo na viziji vojne obaveze u
epohi profesionalizacije vojske. Da
li je to dobrovoqno slu`ewe, aktivna
ili pasivna rezerva, da li }e predsed-

nik dr`ave imati pravo da, u slu~aju neposredne ratne opasnosti,
mobili{e taj sastav, samo su neka od pitawa na koja tra`imo ade-
kvatne odgovore. Nu`no je da do tada napravimo takav ambijent da
„qudi rado idu u vojnike“. Najve}i broj vi{ka kadra civilne struk-
ture u Ministarstvu lociran je u materijalnim resursima, vojnim
dohodovnim ustanovama, donekle i u vojnoteritorijalnim organi-
ma, koji su u ovom sektoru. Do kraja godine, uvo|ewem nove siste-
matizacije, deo tog problema }e se re{iti, ali ostaje dr`avno pi-
tawe kakva }e biti sudbina vojnih dohodovnih ustanova, kakav }e
biti wihov status. Tu pre svega mislim na one koji imaju ve}i broj
zaposlenih, kao {to su to remontni zavodi. Deo }e ostati u funk-
ciji Vojske, ali }e verovatno deo biti ponu|en dr`avi na sanaciju
ili daqa re{ewa. Namenska industrija je do kraja osamdesetih
godina pro{log veka zaista bila motor razvoja odre|enih regio-
na. Na`alost, sada se pretvorila u generator socijalnih proble-
ma, jer su se qudi s vremenom odrodili od svog socijalnog okru`e-
wa, postali pasivni posmatra~i koji zavise od dr`ave, ima tu i
socijalnih slu~ajeva, ̀ ivota na liniji izme|u sela i grada, i u wi-
ma se prepoznaje generisano nezadovoqstvo prema reformama i
promenama bilo koje vrste. ^iwenica da mi za tu industriju nema-
mo tr`i{te kao nekada, dovodi i samu dr`avu u problem, jer to
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[to se plata ti~e, politi~ki stav posto-
ji i to }e i}i, ali se jo{ ~eka konkretna od-
luka, kao kqu~na za pokretawe nove ere u
vojnom nagra|ivawu. Mislim da }emo ili
uredbom ili zakonom upodobiti plate i sta-
tusnu logiku na{eg ministarstva sa ostalim
u vladi ve} u narednim mesecima, ako ne i
nedeqama.



odavno nije samo problem Ministarstva odbrane, ve} i Vlade Sr-
bije i ~itavog dru{tva. Pretpostavqam da }e se u jasnije posta-
vqenoj situaciji – sada je u pitawu samo jedno ministarstvo, jedna
republika, jedna vlada – taj problem pribli`iti svom re{ewu. 

Œ Nacrt Zakona o Vojsci predvi|ao je i mogu}nost penzioni-
sawa profesionalnih vojnih lica sa 20 godina penzionog sta-
`a, kao jednu od mogu}nosti re{avawa vi{ka zaposlenih. Da
li takva mogu}nost postoji i u Zakonu o Vojsci na kome sada
radite? Koje su jo{ mere predvi|ene za re{avawe tog pro-
blema, kakvi kriterijumi su postavqeni da bi se, koliko je to
uop{te mogu}e, takvi rezovi sproveli {to pravednije?
– I}i }emo i daqe na mogu}nost penzionisawa profesional-

nih vojnih lica sa 20 godina sta`a da bismo qudima koji gube po-
sao ponudili adekvatnu socijalnu za{titu, a opet, kako su dovoqno
mladi, to }e im biti socijalna osnova sa kojom }e mo}i da krenu
prema nekom novom poslu. Kqu~na stvar je da kona~no napravimo
jednu bitnu razliku. Dugo se ovde kod nas vojska smatrala svojevr-
snom socijalnom ustanovom. Reforme koje je zapo~eo general
Zdravko Pono{, i koje mi nastavqamo, oslawaju se na stanovi{te
da Ministarstvo odbrane ne bi trebalo vi{e da se bavi socija-
lom, takvo ministarstvo ve} postoji u Vladi Srbije. Ministarstvo
odbrane ima zadatak da se bavi odbranom dr`ave – to je na{ pri-
marni ciq. Na`alost, to se jo{ uvek ne razume u potrebnoj meri.
Ministarstvo treba da brine o svojim qudima, ali deo te brige
treba da ponese {ire dru{tvo, ostala ministarstva, uz po{tova-
we svih ste~enih beneficija, prava na le~ewe i sli~no, svakog
konkretnog ~oveka. Za razliku od mnogih dr`ava na zapadu Evrope,
gde je ~ovek koji napusti vojsku sa deset ili dvadeset godina radnog
iskustva vi{e nego dobrodo{ao profesionalac u razli~itim de-
latnostima, kod nas se takav ~ovek posmatra kao nesre}ni socijal-
ni slu~aj. Mewawe te slike je jedan od na{ih najva`nijih zadataka.

Da qudi koji napuste vojsku imaju podr{ku sistema, penzijom koju
dobijaju, ali i da ih dru{tvo prepozna kao one koji su kvalitetni i
sposobni za razli~ite poslove.

Œ Rukovodili ste timom koji je izradio Strategiju odbrane
i Belu kwigu odbrane SCG, tako|e je zna~ajno Va{e anga`o-
vawe na izradi Strategije nacionalne bezbednosti i drugih
va`nih dokumenata za reformu sistema odbrane. Norma-
tivni okvir omogu}ava nesmetano odvijawe reforme, kada
}e on biti zaokru`en?
– O~ekujem da se Strategija nacionalne bezbednosti {to

pre zavr{i. Postojala su dva dokumenta, jedan je izra|en na ni-
vou kabineta predsednika Srbije, drugi je kasnije ra|en na in-
terresornom principu u okviru vlade. Nebitno je koji }e se od
dokumenata usvojiti, va`no je samo da mi tu doktrinarnu paletu
dokumenata {to pre zatvorimo da mnoga od pomenutih pitawa ne
bi ostala nejasna, i da bi nas na taj na~in i politika boqe raz-
umela. Svim tim dokumentima mi poma`emo i da se civilna kon-
trola razvije, da politika definitivno shvati da je Ministar-
stvo odbrane va`an resurs i u spoqnoj i u unutra{woj politici. 

Œ Do kraja meseca, formirawem ^etvrte brigade bi}e za-
vr{ena prva faza reorganizacije Vojske Srbije. Kakva su
iskustva tog „prestrojavawa”, koja mu je osnovna svrha i ko-
ji su slede}i koraci?
– Formirawem ̂ etvrte brigade u Vrawu zavr{ava se najdina-

mi~nija faza reforme u Vojsci, kojom je ona sa dramati~no velike
organizacione strukture pre{la na mawu, radikalno novu i neupo-
redivo efikasniju strukturu. Najve}a formacija je sada brigada,
bataqoni zaista postaju osnovne jedinice, o ~emu se odavno govo-
rilo. Osnovna svrha tog prestrojavawa je da vojni i dr`avni vrh u
svakom trenutku znaju koliko qudi i kakvu tehniku ima odre|ena je-
dinica i u kakvoj je gotovosti. Ranije smo imali situaciju da u kri-
znim momentima iz razli~itih jedinica izdvajamo mawe sastave, a
onda formiramo privremene, {to nije nikakvo re{ewe. Sada je
preglednost neuporedivo boqa. Me|utim, reforma polako ulazi u
kriti~an period. Ispomerali smo qude, neki su promenili garni-
zone, {to je podrazumevalo ~itav niz porodi~nih problema. Kri-
ti~na faza koju sam pomenuo ima dva pravca: predstoji nam obuka
tih sastava kako bi se stvorila unutra{wa kohezija, a sa druge
strane, tim qudima treba obezbediti vaqanu nov~anu nadoknadu za
sve to {to rade. Neophodno je da {to pre osete da se i taj deo wi-
hove sudbine mewa, da vi{e nisu na granici egzistencije ve} da po-
novo postanu respektivni vojnici, {to bez ikakve sumwe zaslu`uju.

Œ Unutar Sektora za qudske resurse je i Uprava za {kol-
stvo. Zaista su veliki pomaci u reformi vojnog {kolstva
u~iweni u prethodnom periodu i mi smo o wima pisali. Da
li postoje novine za koje se ne zna u javnosti?
– U toku je proces redefinisawa vojnog {kolstva. U ovom tre-

nutku postoji zanimqiva inicijativa da se oformi poseban fakul-
tet odbrane, koji bi integrisao i Vojnomedicinsku akademiju i Voj-
nu akademiju, ne bi li se na taj na~in na nivou dru{tva ta znawa i
zvawa prepoznala i identifikovala kao dru{tveno validna. Ide-
mo u tom pravcu. Takve koncepcije postoji i u drugim dr`avama, re-
cimo ^e{ka ima sli~nu organizaciju {kolstva. To je jedna od novi-
na, a da li }e ona do kraja i}i uspe{no, ostaje da ipak vidimo. Ne
bih voleo da napravimo obrazovnu instituciju koja }e s vremenom
izgubiti dodir sa vojskom. Tu treba prona}i dobar balans. 

Œ Uostalom, kakva }e to vojska, po Va{em mi{qewu, biti pro-
jektovane 2010, kada se zavr{i najva`niji deo reforme?
– Ukoliko politika do 2010. godine prepozna Vojsku, o ~emu

smo govorili, ona mo`e postati aktivan ~inilac dr`avne politike,
promoter nacionalnih interesa. Videli smo da su se sve dr`ave u
regionu upravo preko odbrane pribli`ile dugo o~ekivanim eko-
nomskim integracijama. Vojska ve} sada ima organizacione oblike
kakve }e imati u narednih nekoliko godina, sada treba odvojiti po-
trebna i zna~ajna sredstva za modernizaciju, to je slede}a faza,
jer ako do we ne do|e, ima}emo qude koji rade na sredstvima stari-
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Civili koji rade u Mi-
nistarstvu odbrane trebalo
bi da budu izjedna~eni u pra-
vima sa svim ostalim slu-
`benicima ministarstava u
Vladi Srbije, ali i da se iz-
dvoje u odre|enim specifi~-
nostima koje budemo prepo-
znali.

Za razliku od mnogih dr-
`ava na zapadu Evrope, gde je
~ovek koji napusti vojsku sa
deset ili dvadeset godina
radnog iskustva vi{e nego
dobrodo{ao profesionalac
u razli~itim delatnostima,
kod nas se takav ~ovek po-
smatra kao nesre}ni soci-
jalni slu~aj. Mewawe te sli-
ke je jedan od na{ih najva-
`nijih zadataka. Da qudi ko-
ji napuste vojsku imaju podr-
{ku sistema, penzijom koju
dobijaju, ali i da ih dru{tvo
prepozna kao one koji su kva-
litetni i sposobni za razli-
~ite poslove.



jim od wih samih. Ukoliko se ne poradi intenzivnije i ozbiqnije na
svemu tome, vojska }e ostati na margini dru{tva, a to nije re{ewe
ni za vojsku ni za dru{tvo. Ona se sada probija prema nekom o~eki-
vanom mestu u dru{tvu, ali smo jo{ uvek daleko od toga.

Œ Govorili smo o tome da politika treba da prepozna to {to
vojska jeste i treba da bude u sistemu dru{tva. Deo te pri~e je i
civilna kontrola vojske, ali je vazda zanimqivo dobro izba-
lansirati tu granicu do koje je takva kontrola konstruktivna i
kada postaje, imaju}i u vidu hijerarhiju vojske, kontraproduktiv-
na. Uvek se setim re~i Emira Kusturice: To vam je kao demokra-
tija i vojska – to zauvijek izbegavaj.

– Civilna kontrola je kod nas proklamovana pre desetak godina
a paradoks je da je ona uvek postojala. Bila je ideolo{ka, partijska,
li~na – ali je postojala. Dodu{e, nije bila proklamovana kao model u
sistemu. Me|utim, mnogo je va`nije to {to sve polazi od poznavawa.
Da biste ne{to kontrolisali, podrazumeva se da to treba i da pozna-
jete. Tako se mawak adekvatne civilne kontrole o~itavao u tom razlo-
gu, a ona se uglavnom zavr{avala na vrhovima vojne hijerarhije. Uko-
liko postavite svog ~oveka, svog generala, svog na~elnika, kontroli-
sa}ete vojsku. Na`alost, u dobroj meri ovog dru{tva civilna kontro-
la vojske se i daqe tako razume. Zato ~esto nailazimo na pitawa: ~i-
ji je on ~ovek, ~uo sam ga jo{ iz perioda slu`ewa vojnog roka pa nao-
vamo. ̂ ak se i nerad zaklawao tom partijskom orijentacijom, ~iweni-
com da je neko ne~iji ~ovek, a iz nerada je slede}i korak bio krimi-
nal. Danas su na vojnoj sceni qudi iza kojih nema afera, koji su jedno-
stavno – po{teni. Na~elnik General{taba ̀ ivi u stanu od 50 kvadra-
ta, komandant Kopnenih snaga spava u Klubu Vojske, na~elnik Vojne
akademije `ivi u Sportsko-rekreativnom centru Sur~in, a sve je to
otklon od ranije garniture koja je brojala svoje stanove na prstima
jedne ruke. Qudi koji danas vode Vojsku su daleko realniji, bli`i svo-
jim kolegama i qudima. Mislim da to daje nadu.

ŒAli ne zna~i da treba tu gde su i da ostanu?
– Bilo bi lepo kada bi se ovaj sistem pozabavio kriterijumom

da svakom pru`i prema zasluzi. Isticawe konkretnih primera ne bi
trebalo da zvu~i kao socijalna demagogija, ve} kao pokazateq da se ti
qudi pre svega bave svojim poslom, a ne statusnim pitawima. Sistem
bi to trebalo za wih da re{ava. 

Œ Pitala sam Vas kako to {to ste istori~ar uti~e na Va{e de-
lawe u svetu politike, ali je zanimqivo ~uti od Vas i kako nepo-
sredno iskustvo sa politikom uti~e na Va{e poimawe struke?
Pitawe bi moglo da glasi i – da li iskustvo bavqewa politikom
ostavqa mogu}nost postojawa istorije kao takve, {to je ina~e
~esto predmet polemike i li~nih preispitivawa istori~ara?
– Imam utisak da svaka vladaju}a garnitura veruje da je wenim

dolaskom do{ao i kraj istorije. Naravno, to nije tako. Iskustvom
istori~ara koji u~estvuje u pravqewu istorije, mogu da ka`em da je
kod nas istorija svedena na mitove i legende, li~na iskustva koja se
prenose u porodici, preko novina i filmova, a u su{tini bez we se
ne mo`e. Jer, kao {to rekoh, ukoliko pouke istorije ne sagledamo, ako
ih ne ugradimo u sada{wost, koja }e ve} sutra biti istorija, onda
istorija nema smisla. [to ne zna~i da ja ne verujem u istoriju. Veru-
jem u istorijsko iskustvo, makar ono bilo samo za mene i neke moje ko-
lege pribe`i{te. Svestan svega toga nastojim da sve {to mislim da je
va`no fotografi{em, da brinem o svakom dokumentu koji prolazi
kroz moje ruke, smatraju}i da }e to jednom postati istorijska gra|a na
osnovu koje }e mo}i da se sudi – i o akterima i o vremenu. Uvek se se-
tim dileme koju je Ivan \uri} pomiwao: Da li je istorija putokaz ili
pribe`i{te. To je ~esto i moja dilema. Istorija jeste putokaz, ali ka-
da vas ne poslu{aju, ostaje vam kao pribe`i{te. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Radovan POPOVI]

1. jul  2007.

GODI[WA KONFERENCIJA
SEDM U ZAGREBU

U Zagrebu je, od 18. do 20. juna, odr`ana redovna Konfe-
rencija zemaqa ~lanica SEDM, na nivou zamenika na~elnika
general{taba nacionalnih vojski. Umesto general-potpukovni-
ka Miloja Mileti}a, zamenika na~elnika General{taba Vojske
Srbije, na{u delegaciju, u statusu posmatra~a, predvodio je
general-major Petar Radoj~i}, na~elnik Uprave za qudske re-
surse G[.

Na godi{woj konferenciji SEDM, regionalnoj organizaciji
na nivou ministara odbrane sedam zemaqa jugoisto~ne Evrope,
Italije i SAD, prezentovani su rezultati aktivnosti realizova-
nih u toku proteklih godinu dana, od konferencije u Sofiji. Istak-
nuto je da preduzete akcije promovi{u regionalnu me|uarmijsku
saradwu i vojnu transparentnost, ja~aju interoperabilnost vojski
i kompatibilnost sa Natoom. 

Posebno je nagla{en doprinos brigade za o~uvawe mira u
jugoisto~noj Evropi (SEEBRIG) tokom anga`ovawa u Avganistanu,
od februara do avgusta pro{le godine. Odato je priznawe do-
sada{wem komandantu brigadnom generalu Nejku Nenovu i pred-
stavqen je novi glavnokomanduju}i, brigadni general Virgil Ba-
la}eanu.

Do{lo je do smene i u predsedavawu Koordinacionim komite-
tom. Umesto Albanije, koja je predsedavala u proteklom dvogodi-
{wem periodu, na ~elu Komiteta u naredne dve godine bi}e pred-
stavnik Makedonije. 

U zajedni~kom saop{tewu, na kraju konferencije, pozdravqe-
no je u~e{}e predstavnika zemaqa sa statusom posmatra~a, me|u
kojima i Srbije, ~ije je prisustvo u Zagrebu oceweno kao jo{ jedan
korak u ja~awu ste~enih pozicija na{e zemqe na me|unarodnoj sce-
ni i unapre|ewu saradwe s dr`avama u regionu. 

Vojska Srbije zainteresovana je, izme|u ostalog, i za u~e{}e
u brigadi za o~uvawe mira u jugoisto~noj Evropi, istakli su na{i
predstavnici na konferenciji u Zagrebu. 

DELEGACIJA
VOJNE AKADEMIJE U ANKARI

Delegacija Vojne akademije Vojske Srbije, koju su ~inili
wen na~elnik general-major mr Vidosav Kova~evi}, pukovnik
prof. dr Vladimir Gruji}, prodekan za nastavu i koordinator
za me|unarodnu saradwu potpukovnik Vladimir Risti}, pose-
tila je tursku Akademiju kopnene vojske u Ankari. U toku ~etvo-
rodnevne posete, po~etkom juna, oni su sagledali sa kolikom
pa`wom se u Turskoj pristupa {kolovawu oficira i razmeni-
li iskustva sa kolegama koji ve} godinama participiraju u Na-
tou.

U okviru posete Turskoj general Kova~evi} susreo se sa
komandantom akademije „Kara Harp Oglu” general-majorom
Tefikom Ozgulikom i dekanom genera-majorom Erguderom Top-
ta{em gde je sa ~lanovima na{e delegacije obi{ao studentske
bataqone Anafartalar i Sakaraja. Na~elniku Vojne akade-
mije VS predstavqeni su i kapaciteti za obuku koje poseduje
akademija KoV Turske, kao i nekoliko najzna~ajnijih kulturno-
istorijskih spomenika i muzeja u Ankari. Turska vojska, koja
raspola`e godi{wim buxetom od devet milijardi dolara i
{koluje oficire iz mnogih okolnih zemaqa, spremna je da po-
{aqe svoje studente na Bawicu. Na{a vojska i wene vojne
{kole nisu mogli dobiti boqe priznawe, rekao je po povrat-
ku iz Turske pukovnik prof. dr Vladimir Gruji}. 

A. P.
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